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COURT OF GENERAL SESSIONS OF THE PRACE

IN AND FOR THE COUNTY OF NEW YORK f :2315) (]’41L -

PART TWO,
THE PEOPLE OF THE STATE OF NEW YORK : Befor e-
-Against- :HON. CHARLES C. NOII_JR

WALTER 5. . BBVYERADNOS : _
' ‘ - and a Jury.

GHNND  GED S SN SRR YRR SRR R WS WD WD SRR D W W W ———— — —

New York, Friday, January 11, 1918,

THE DFFENDANT IS INDICTED FOR PERJURY,

INDICTMENT FILED NOVEMBER 19, 1917,

Appearances:-
N JAMES M, DONOHUE, ESQ., Assistant District Attorney,
For the People,
MESSRS, FMBREF & FABRICANT,
By MR, EMBREE, 4

For the Defendant.

Amos G, Russell,

Official Stenographer.




(A jury is duly impanelled and sworn.)

THE PREOPLE"'S CASBE

_(Mr. Donohue opened the case to the jury on behalf
of the People.) |
SAMUERL WOLTF, called as a witness oﬁ behalf of the
People, being first duly sworn, testified as rollqwo:
DIRECT EXAMINATION BY MR, DONOHUE:

Q You are one of the Clerks of the Cqur§ of General Sqnaionl,
are you not? A Yes,dir.

'THE COURT: Can't there be a comession made on the
record embodying this fochnical evidence?

MR, BMBREE: Yes , sir,

THE COURT: Lét me see if I state correctly 'hst you
are going to concede, It is conCeded on the record that |
on the 29th day of October, 1917, there was on trial in the
Court of General Sessions of the Peace in and for the
County of New York, before tﬁe Honorable James T. lﬂlone,
one of the Justices of the said Court, anracfion pending
between The People of the State of New York, plaintiff,
and Walter B, Severance, Defendant, upon a certain indict~
ment then pending in said Court charging the said defendant

with the crime of grand larceny in the ririt degree, Is

»

K

that correct?
MR, EVBREE: That is right, yes, sir.

THE COURT: I don't think it is necessary to spread on




the record just what the indictment contained, The in-

dictment can be put in evidence.

MR, EVBREE: Yes sir; it should appear somewhere what

the issues were.

THE CQURT: The indictment can be put in evidence.

Hﬁ. FMBREE: Yes.

THE COURT: That a jury was then and there duly sworn;
that the defendant then and there ;ppeared as a witness in
his own behalf,6 and was then and there duly sworn before
the said Judge, that the evidence which he, the defendant,
should give to the said Court and jury tduchlng the matters
then in question should be the truth, the whole truth and
pothing but the truth, the said Judes wh Ghs Aike Bl
sufficient and competent power and author1ty to administer
the said oath. fa that conceded?

MR, FVBREE: That is correct.

THE COURT: ©Now, you can identify the 1nd19tnznt and

put that in evidence.

MR, DONOHUE: All right.

"THE COURT: It does not appear by that who administere d |

the_oath.

MR, DONOHUE: Now, I offer the indictment in evidence,
if your Honor pleases,

THE COURT: Received.

(Paper received in evidence and marked People's



Exhidbit No. 1, of this date.)
| THE COURT: It is conceded that the paper produced is

the indictment in question? |

MR, BEMBREB: Yes eir. }

THE codnmi Now, you might read such partis og*thnt_to
the jury as you wish, so the jury may understand cicsrly.
what the issues are. .;f"”f”

MR, DONOHUBE: .Uay I read the indictment we have just
offered in evidence ﬁo the jury?

THE COURT: Yes.

MR, DONOHUE: "Court of General Sessions of the Pouéo,-
"in and For the County of New York, 2 The People of the 7
"State of New York, against Walter B, Severance. The Grand
"Jury of the County of New York, by this indictment,

"accuse Walbler B, Severance of the crime of Grand L&rﬁoni in
"the first degree, committed as follows: |
"The said Walter B.,Sevgr;nci, late of the Borough

"of Manhattan, of the City of New York, in the County of
"New York aforesaid, on the 16th day of Soptenbef, in the
"year of our Lozd oﬁe Thoussnd'nino Hundred and Sevontpon, 
"in the night time of the s‘id day, at the borough and
"county aforesaid, with force and arml; One'fiager ring of
"the value of five hunaria dollars, and one other rﬁgor
"ring of the value of three hundred dollars, of the goods,

"chattels and personal property of one Edward R, Richter,
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"on the person of the said Fdward R, Richter then and there

"being found, from the person of the said Fdaward R. Richter

"then and there feloniously did steal, take and carry away,

"against thp'rorm of the statUte in such case made and pro-
"vided, and againﬁt the peace of the People of the State of
"New York and their dignity."
Second count of fhe indictment:
"And the Grand Jury aforesaid, by thib indictment,
?'fur£her accuse the said Walter B, Severance of the crime of
ﬁxcriminall& receiving stolen property, in the first degree,

"committed as follows:

"The said Walter B, Severance, late of the borough

"and county aforesaid, on the day and in the yetr_lroro-
"said, at the borough and county arofcsuid, the same goods,
"chattels and personal property mentioned, dqsoribod and
"set forth in the first count of this indictment, to which
"reference is hereby Made, of the value mnntion&d and set
"forth therein, of the goods, chattels and personal Properfy
"of One Fdaward R, Richtér, by a certain pPerson or persons
"to the Grand Jury aforesaid unknown then lately before
"feloniously stolen, taken and carried away from thevsuid
"Fdward R, Richter, unlawfully and unjustly did folonioualy'_.i
~ "receive and have, the said Walter B, Severance then and _
"there well knowing the said goods, chattels and personal “i

"property to have been feloniously stolen, taken and carried




"away, nguiﬁst the form of the statute in such case made
"and provided, and against the peace of the People of the

"State of New York and their dignity.

"Baward Swann, District Attorney.®
LUDWIG  LUTEZ, called as a witness on behalf of the
People, being first duly sworn, testified as follows:

DIRECT EXAMINATION BY MR. DONOHUE:
Q Mr, Lutz, you‘aro one of the stenographers of the codrt
of General Sessions? A Yes,sir.
Q And were you one of the stenographers in the month of
October, 19172 A Yes,sir. | | |
Q And did you take the stenographic notes in the case of
the People against Walter Severance, tried in General Sessions,
Part Two, on October 25, 19177 A Yes,sir.
Q And did you at my request make a transcript ét that
testimony of Walter B,Severance? A Yes, sir,
Q Andhave you produced it at my request? A Yes sir,
Q TIs that 1t® A Yes,sir (producing paper).
 BY MR, EVBREE:
Q Have you looked it through, Mr. Lutz? A I compared
this copy with my notes,
Q You did? A Yes,sir.
'Q And that 1is a correct transcript, is it? A Yo',sir. 
MR, DONOHUE: Now, if your Honor please, I offer

this in evidence,
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THE COURT: You don't insist on his reading from his

original notes®
4 . MR, EMBREE: No, your Honor.

THE COURT: Very well. You waive any objection to
this being secondary evidence?

MR, EMBREEf We wnivi that objection. I would like to
reserve the right; hcweier,31f any contest comes up, to
refer to the original notei. I don't anticipate there w;ll
‘be any such necessity.

THE COURT: All right.

MR, DONOHUE: Now, may I read?

THE COURT: Yes, you may read any part-‘that you wish.

MR, DONOHUE: With his Honor's consent, I am going to
read the testimony of Walter B, Severance which was taken
at the last trial, on which this perjury charge is b;ua:

"COURT OF GENFRAL SESSIONS OF THE PEACE
"City and County of New York Part II,

"THE PEOPLE OF THE STATE OF NEW YORK
"~against-

"WALTER B, SEVERANCE,

"Befwre :
"HON, JAMBS T. MALONE
*Judge.
*New York, October 29, 1917,

*The defendant is indicted for grand larceny.




"in the first degree and receiving in the
"first degree,

"Indictment filed October 3, 1917,

"A\PPEARANCES,
"For the People:  ASSISTANT DISTRICT ATTORNEY DONOHUE,
| B8Q.
"For wefendant: HERMAN H, LEVY, ESQ.

"The jury is duly impanelled and sworn.

- - - Lad - - - - - - -

"New York, October 30, 1917.
"DEFENDANT'S CASE,
"WALTER B, SEVERANCE, of 805 Lafayette Avenue,

"Brooklyn, defendant called in his own behalf, buing

"duly sworn, testified as follows:

"DIRECT EXAMINATION RY MR, LEVY:

"Q How old are you? A Sixteen, going on seventeen,

"Q Where db you live, in Broocklyn? A Yes,sir,
"Q With your father and mother? A Yes, sir, |
"Q 'And brothers» A Yes, sir,
"Q And sisters? A Yes sir,
"Q Are y?ur father and mother both here in court?
"A Yoa,sir.. <
"Q Do you know Frank cirroll? A\ Yon,jir,
"Q Do you remember Saturday evening September 15, 1917.

"A Yen,sir,

"Q Were You with Frank Carroll that evening? A Yes, sir,




"Q You had come over from Brooklyn® A Yessir,

JOou .
*Q What part of the city were/ and »rank Carroll at?

"A BSixth AVenue and 47th Stfoot..

"Q Where did you meet the complaining witness» A At

"Sixth Avenue and 47th S;rcet.l |
-"Q Was he going upfown or downtown? A Downtown.

"Q Which way were you going? A I was going uptown to
"50th Street, to take the subway, but T was going home, I
"was going two or three blocks to take the subway downtown.

"Q The complainant was coming your ways A Yes,

*Q With whom was the complaining witness with at that time? |
"A With three gentlemen.

"Q Were they well dressed? A No,sir,

"Q Can you describe the clothes the three gentlemen hnd?v_
"A ;Two had soft hats on and one had & cap on.

'Q' After yo& met these threehgqntlemon and Richter
"what happenedo A Richter asked us to have a dfink, He
mgrabbed hold of my arm and would not let go, so we took him
"to the elevated,

"Q What did he say to you» A He said, 'Come on, join
' *my gang, join my crowd.'
| "Q Did he appear to be intoxicated? A Yol,iir.

"Q What were the three men doing? A Tworhad him by the
"arm, The other was walking onthe side towards the sidewalk,

"Q Vhat did you say when he tsid Join the party® AT

"said,'Let go my arm.' Frank Carroll said to me, '"What is the
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"matter with him anyway?' He said, 'Let go my friend's arm.' He
"sald, ;6h, be a good sport, have a drink.' Then we walked
"up as far as 48th Street &nd Richter sald 'Come on, come have
"a drink.,' I said, 'I don't drink.,' He wanted to pull me
"in the saloon on the corner, I said No, He was talking
"about 'Shimmie MeCoo', I didn't understand him, and we took
"the elevated, |

"Q Where had the three men been at that time? A We had
"gone to the drug store, I said, 'Get Qomething to sober you
"up'. I took him in the drugstore, and he gave him some kind
"of mixture, When I came out of the drug store the three men
"had goné. |

*"Q Do you know what the drug c¢lerk had givén him? A No,sir

"Q What did the substance loock like? ‘A Like a brownish
"eolor, white, ' |

"Q The three men had left when youbcome out? A Yes,

"Q Was Frank Carroll with you in the_drug store? A Yes,

"Q Did you touch any of the glasses at that time?

"A No,sir, There was only one glass on the counter,

"Q Did the drug clerk give it to him himself? A Yes.

"Q Coming out of the drug store what did you do with
"him? A He said, 'Come on, we go uptown, take me home I
"don't feel good.' 'Tgko me home, '

"Q Vas there nn}thi;g about his clothes that you noticed?
"A His trousers werartornlhoro (indicating)., He was dressed

f
\




"very poorly. His suit was dirty.

"Q He said, 'Take me home?' A Yes, We went up the

"elevated with Mr. Richter, Frank and I, and we rode up one
"station, and he got sick, He was vomiting, in the car, so he
"got out of the car at the next station., He said, 'Get me a

"taxi cabd', So the first car came along I raised my hand., I

"said, 'How mch will you charge to take us up to 107 Street.'
"We asked him what the address was, He told us, So we got into
"the car, Weil, we went up to th§ house.

*Q Tell the Court and jury what happened in the taxi-cab.
"A Richter was sitting on the middle and Frabk on the righthand
"side and I on the'lefthsnd side, R}chtar lay his head down
"on my lap and tried to open my trouﬁqrs. .

"Q What did he say or do?- A T said to Frank, 'What the

"he 48 the matter with this fellow?' Then I pushed him over

"towards Frank's side, Frank pushed him over to my side, I
"said, 'Sit up there." '

"Q Were yoﬁ laughing or Jdking? A.'YQI.

"Q What were you saying to Frank? A i said, to Frank,
'What the h- is the matter with this fellow?' Ho.said,'Ho
"1ig a fairy.' |

"Q You piished him from side to side? A Yes/

"Q When you got up to the houig who got out flrltv. A1
"got out first and helped Richter out, and Frank after,

T "Q What did he talk about in the taxicab? A 'Shimie

"WeCoo.', laughing and rolling his head around.
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"Q You say you helped Richter out of the taxi-cab; he
"fell coming out? A Yes,

"Q ﬁdd you and »rank help him upstairso A Yes,
"Q When you got upstairs to the floor that he lived on,
"what hmpponodé A It took him quite a time to get upatairq;
" “He had & bunch of kes and tried to get in, and his sister
"opened the door for us,
"Q When you got into the apartment what did his sister
"say to you and that did you say to her, and what did com~

hi A ‘
"plainant say? A She said something to/abght coming home.

"She said it was very low, He said, 'I have two friends of mine,
"So he went in the parlor and turned on the light, he said,
"'Have a'séat;' - He took Us by the shoulders &nd pushed us in
"a chair, Then he placed & Victrola record; I asked him if
"he had 'Tosca's Good-bye,' & piece we have home, So he
"said he would loock for it, He went around loocking for it
"and I was sittgng on the davenport, -then he said t;'rrank, '‘Can you
"play the piano?! TFrank said Yes, and wrank Played the piano.
"Richter opened it, |

"Q mt time was this about? A When the record
"was nearly finished it struck one o'clock. |

"Q After Frank played the piano and wx the record was plnyol,j
"what did Richter do? A He said, 'Come on, have & drink,' |
"he went into the kitchen, Then Mrs, Schoenemann cameé into the

"room« At the time she came he said, 'Get the hell out of here,'
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"Q Did he speak in a gentle tone of voice to hor; A No,
"rough.

"Q Did he say, '?léase go to bed?' A He said, 'You
"go to bed'.

"Q What did he do with his handsn A He closed the
"door, &and all the doors, every one he cloesed, and she sat in
“the kitchen, We sald, 'What do you want, why don't you go to
"bed?' And he closed all the doors.

"Q Did he pour out a drink into the tray? A He brought
"in the tray with some kind of & bPottle of Scotch whiskey,

- "and a syphon and three glassea; ‘

"Q Do you drink whiskeyé A No.

"Q Did you ever drink whiskeyo A No. -

"Q What happened when he pourmed the.whiakay out A He
"poured about that mﬁch whiskey in the glaes (1ndicating) and
"the rest seltzer, I pourmed my glase, and I handed Frank my
"glass, and I took Richter's élase and filled it with seltzer.
"I said to Frank, 'He better not drink any more, he has had
"enough now, ' He drank it., He made a funny motion with his
"face, FHe said it tasted rotten, Frank, he said, 'You have
"been drinking too much,vthnt is why.' '

*Q Then what happened» A ﬁe went into the parlor and
- "played another song. He said, 'Have another drink.' I l‘id,~
"A11 right, T intended to pour it back into the tray sgain.

"It was nearly half full with the water and whiskey, the tray.
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"Frank ﬁid not say, 'All right.' He said, 'Fo, we don't wnni
"any more.' He said, 'You are not a good sport, you get the
"hell out;' He tbdk ?rank's coat &and hat that was lying on the
"chair and pushed him out, 'There ie the door.' This was a
"door going to the street, He put Frnni out, He held his
"hand ageinst the door this way (indicating) and I tiied to get
"by but he would not let me bYe

"Q Did you ask him for your money for the taxicad? A
"Yes, downstairs I asked him.. It was thres dollars for the-tapi-
"can Fellow., Richter put his hand in his pocket. He dai¢, '
"got nothing, I lost everything.' 1 said, 'Ail right, T will
"have to pay it.' | So I Paid the bill, He said, 'I will give
"it to you back,' |

"Q After you had poured out the segond drink on the trd;-
"and after he had put Carroll cut, what happeneds A I sat
"down in the parlor &nd his sister came into the roonl He told
"her to get out, and closed the door. Coming back he tripped
"on a small piece of wood on the door, a raised small piece of
"wood and he fell on Bis nose, His sister said to me, 'What im
"the matter with him?' She came in again, I said; 'Ge is all
"right.' I said, 'Go into the bathroom, I will fix your
'noae;' They said all right. I put hot water on his nos§
"in the\bathroém and told him to hold hii hand up, I said,
"'You better go to bed.,' She said, 'You go in there vithfhin

"and afterhe falls asleep I will let you out,I have your coat
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"and hat.'  He came into the bed. He said, 'Stay until

"morning, why do you have to go home anyway.' I said, 'I

"have to go to the country.' He said, 'Go home tomorrow,'
"I said, 'TI live 14 Scarsdale, New York.,' He sald, 'You go to
"Scarsdale tomorrow,'
"Q Did you tell him you had to take the 3:26 train?
"A FNo, I did not tell him that.

"Q After that what happeneds, A I aid not»iant to get
'undreseed: I wanted to gb hﬁmo. I was goiﬁg to sit on the
akes 67 $hs Dol ERAS he should Band asleep. He pulled me on the
"bed, pulled my trousers off, and ripped them off with my |
"shoes, My shoes Came off with:my troueers; I had iow shoes
"on., He said, 'You better get undressed.' I left the room
ol ﬁumber of times, because he tried to do several things in
'the room, He tried to get down on me’ip the room, I éaid,
"'Wait a.minutg, I am going in the bathroom, I will be back.'
He said, 'Come back again,' I wentlin the bathroom three .or
"four timesi Mrs. Schoenemann stood in the hall all the time,
"The door waes open, I put the lights on and Ridhté;,turnod
"them off,

*Q Tell us about the'incident with the birde A i
"said, 'TI am going into the bathroom,' fvent into the hall.
"Mrs., Schoenemann's niece called me into the room, she oaid,
"“!Come in, there is something underneath my bed.'

"*Q Did she come %ut and call you in? A She was stand-
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"ing there, The bathroom was shout fifteen feet away from her
'bedroom; She came 1n; T went over to Mrs. Schoenonann; I |
"said, 'I have to go home.' She said, 'Stay until he falls
"asleep'. She told me about the bird. She said, 'It ie a .
"bat'. I said, 'I will get it.' The niece‘wts standing wup.
"She was standing in her night-gown, the niece, I h;d_!r.
"Richter's bathrdbg on, because I was not coming inth the hall
"with nothing on. T went into the room and I soabbed Bedd
"of some kind of e cloth and picked up the bird. It was a 1lit-
"tle brown bird. I tock it out and held it by the feet. I
"said to the niece, 'Nice little bird.' She said, 'Pretty.’'
"I said, 'Do you want to keep 12’ She said, 'No, I am tfiaid'
"Then I heard Richter's voice, he said, 'Where are you?' 'Shimie
"McCoo', and all that. T stood agaihst the door. She said,
'Don't let him in,' 'He will be lodking into my bedroom.'
"I held my back against the door. Nrs. Schoeneminn put'out
"the light, T said, 'Put up the light.' She turned it up. He
"thought the door was open. He pushed againest it and could
*not open it. He thought it was loocked and he turmed the key. ,
"and loeked us in. " I banged on the door and T said, 'Here I
"am,' She said, 'That is all right, I closed the door quick
"so that he would not see in the room'. After while he fell
"asleep 1nside; ¥rs. Schoenemann meanwhile came in and took
"my trousers and shoees and left them in the next room. She

"*said, 'You can get dreesed in this room.' A sort of & pantry.




P
¥

a7
"I got dressed in there. She said, 'What is the trouble, he

"comes home and he ie always getting me excited; he is always
"drinking.' I s@id, 'I suppose he wanéa to be a good fellow.'
*I said, 'Mr., Richter has my money for the taxicab.' She sald,
"*If you 'Phone $omorrow you will get your money, Mr. Richter
"gets up early, about half past seven. You 'phone and you will
"get your money.' |
- "Q How much was that, A I gave the tuiq;bm;n five

"dollars, the bill was three dollafs, He only had e dollsr
"ten cents in change, No stores were opén so I had to ‘giveA
"him three dollars and ninety cents. Mrs. Schoenemann said,
"'God bless you; thank yoﬁ for all you did,’ and.kissed'ne-on
"the forehead and I left the house, I 'phoned that next\day.

"Q What time did you legve the house? A‘ A iittle arter
"two, about half past two. |

"Q You say you 'phoned the next dayM A Yes.

5Q For whate A Tovget ny money. I was going to try to
"make an appointmentvto get my mohey.
" "Q Did you lock up the number in the books A Yes.

"G Did you speak to him on the telephone? A Yes,

"Q Did you recognize his voice? A No,sir,

"Q What did you say? A I said, 'Is Mr, Richter there'
"and he eaid, 'This is Mr. Richter.,' I said, 'This is the
"young fellow helped you home last night.' He sald, 'Oh; I

"remember.' He said to me, 'You know, I lost quite & bit of




18
"sturr.' I said, 'Yes, what did you lose?' He said, 'A
"lot of stuff, I would like to find it, T am going to see my

"friend in the ¥nickerbocker Hotel and talk thinge over with him.

"Probably we can make an investigation quietly and ffnd the
'qupfits."l said, 'When you were with me you were with three
"fellows that did not lock Very well, not well dressed, not
"the company you ought to keep,' according to how his hbuso .
”Jis. -Richter said, 'Can you come up tonight or meet me
"down town?' I said, 'I don't go out every night.' : 4

- "He said, 'When can you come up?" I said, 'Any time‘durihgi

"the week,' He said, 'Come Wednesday night.' Frank ‘'phoned

"me Wednesday, he said, 'Are you going over to town?' I 'aid;
wi¥e, 1 wil) stay home, I was going to Richter's house but
"I telpehOned &nd his sister told me he hsd»goperut; to a dinnor"
"or something.'

s You wanted wrank to go with youo A YQ-.

"Q PFor what? A He told me he thought my friend took
"the things. I told Frank and he said he is got a Heof &
"nerve to tell me that.

"Q So you 'phoned Frank? A Frank 'phoned me and I told

"him to come along, I telephoned Wednesday night. I said I am

"coming up. I said, 'Is Mr, Richter there®?' She said; 'He
"has gone to & dimner.' I said, 'Will he be out tomorrow night?'“f
"She said, She is going to the theatre Thursday Night. That

"is what the lady said,
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"Q Mrs, Schoenemann? A No, a mush younger person.,

"the way the voice sounded, I said, 'What Night shall I come

"up?' ©She said, 'Friday or Saturday .' I said, 'Iwill tele-
"phone Friday or Satﬁrday just before I come up.' Saxur-
"day night 1 came to meet Prank in New York, and lrx; Richter
"stopped me on the street.

"Q What was the time the detestive was with Mim A He
"was on the sidewalk. Richter stepped into the gutter, about
"four or five steps, and toock my arm. He said, 'Hello', I
"said, 'Hello', Hé said,.'Are you the young fellow that took
"mé home?' I said, 'Step on the gutier, you wi;i get run ”
"over', Herstepped up. This detective was stinding next. I
"said, 'Be careful you are obstructing trarfic.'. So wb vilked
"up to a hdberdashery shop towards Sixth.Avenue. He kept
"asking for his rings, I said I did not have them, He said,
;'I am going to have you arrested for taking my rings.' I
"said, 'After all I done for you, you know I did not take
"your rings.' He said, 'I am not.sﬁying you took them, dbut
"I will have you arrested,' I said, 'Do You know what hap-
'gened in the night.' 'I wae afraid to tell my mother, You
"sprained my wrist,' and I was afraid to tell my brother what
"he done to me, He had bit me in the arm and up here (indiclr
"ting.)

"Q What did Richter say to thate A He said, 'T was

"intoxicated, that takes everything away.' '*That covers up
’
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"everything.'
"Q Did you see any rings on his fingers when you met him?

"A NOQ

"Q Did you see any rings on his fingers when he was
"up at the apartmento A No,sir,

*Q At any time that evening did you see any rings on his

"fingers, A No,sir.

"Q Is there anything you forgot to tell? A FNot that I |
"can remember,

"Q How many times in all did you call Richter up after

"yoﬁ left that apartment? A Once,

"Q After this Saturday night how many tiﬁe‘ did you call
'Richter‘up? A Once, on a Sunday, once on a Wednesday, and
"T wae going to call him on a-Saturany night, and just before

"I was crossing the street, to telephone they arrested me.

"Q Have you ever been convicted of a crime? A No.

"Q Have you ever been in any‘cqurt in your 1life? A VNo.

"Q You never had any trouble? A !p.

"Q Who do on work for? A I was taking a new position
"with vrederick Pierce Company, 18 Rose Street, New York.

*Q Just before that who were you working. for? A
"With my brother, He is a ohnuffour on automobiles,

"Q Does your Prother have charge of several cars in the
DeKelb Avenue garage? A Yes, I helped my bro?hor dround

"the cars, washing them., My brother gave me money, some




"money, whatever he gave me, one or two dollars every week
"to spend,
"Q Before that did you work for Mr, Rall who is in court?
"A Yes, ‘ . |
"Q How long? A A year and a half,
"MR., LBVY: Thatvis all.
"CROSS-EXAMINATION BY MR, DONOHUE:

"Q What did you do for your brother® A Helping washing

-

"cars for him, |

"Q Were you.working on this day you went to New York?
"A Which day? , |

"Q The day you met ur; Richter? . A That was Saturday,
"I did not work.

"Q Did you work for him ¥riday ? A Yes,

i - Washing cars? A Yes, |

"Q Washing and cleaning around carss A Yes,

"Q How long have you been working there? A About six
'honths or so,

"Q Washing cars ahd generally fixing automobiles?
"A Yes,

"Q Let me see your hands (witness showing hands to coun=
sel) A Yes.

" Bhow your bhands

?(W1tne-a showing his hands to the Jury.i

"Q How long did you work for your brother? A lsix months

"or so.
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"Q Which brother® A Frederick.

"Q What is his business? A He takes care of a few
cars around the garage,

- "Q Does he ovm themo ‘A They are private cars.

"Q@ Is he the owner of a garage? A VNo. I don't under-
"stabd his business around there but he had his cars around
"there, |

"Q What does he doo A Keeps them in shape, washes
"and cleans theni,,to see if there is any trouble, and adjusts
"the engines, I help wash the dara.

"Q On eome of themo A Yes,

"Q What does your brother do with the cars» A He gets
"paid by the men around there for the cars.

"Q we takes care of them in this particular garage?

"A Yes,

"Q And you help him washing anid cleaning them> A Yes,

"Q How much does he give you for thate A. One or two
"dollars a week, spending money, |

"Q Do you do anything else? A Polish them.

"Q Just two cara?} A There aie three or four car;.

"Q How many cars do you take oare of? A Throo or four |
'¢ars, f took care of three, and I used to do a little extra
"work for the other chauffeurs and they used to give me a quarte .

"or half a dollar; whatever mbney they made.

" Who is Mr, Ball? A My former employer. He is in




"the drug business, 607 DeKalb Avenue, Brooklyn.

"Q Is that a drug store? A Yes.

"Q What did you do for him? A I attended the store,
'wnitod'dn pPeople, rung up cash. Filled differont dittle
"things, salts, and the like,

"Q You first met Mr, Richter at 47th Street and Sixth
"Avenue? A Yes,

."Q You were with Carroll? A Yes,sir,

*Q And Richter was with three other men? A Yoo;

"Q And dressed very poorty? A Yes, |

"Q Richter was dressed poorly? A His cloths were
, 'dirty»and his trousers torn.

"2 Yoﬁ said before that he was dressed poorly? A Ac-'

"cording to my estimation yes, sir,

"Q He was dressed very poorly? A Xes.

"Q There is nothing about him to 1ndicate'h§ was a man
of réfinemeﬁt  eRd Yqo,sir, you could see the quality of
"his clothes were all right, He had a nice tie and that, but
"he was dirty,

"Q You came along on the same Qido of the street with
"him? A He was coming'down, I wia going up.

"Q As you came along he grabhbed you by the hand? A As

{
;
!

"I was going down the gutter he was going up. He liid, 'Join
"my gang, my orowd, Bave a drink,'

"Q What time was thate A Around towarde eleven o'clock.
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"Q Where were you going? A I was going to take the
"subway at 50th Street and Broadway. I had been out with

"Carroll to the Rialto Theatre.

"Q How did you heppen to get to 47th SBtreet and Sixth

"Avenue? A Because Frank Carroll and I had taken a young
'ludy Helen, to the c;r. We walked with her as far as Sixth
"Avenue aﬁd 42nd Street. | v
"Q Well, you got to 47th Street _thené A Yes,
"Q Why didn't you take the subway in 42nd Streét?
"A Ve were going to take a walk up Sixth Avenue, looking in
"the storeii
"Q Did you ever see any other fairies on Sixth Avenue?
"WR, LEVY: Objected to as improper.
'Questibn withdrawn. e
"Q Did you say the complaining witness was a fairy? A lbji
"Q Do you say so now? A No,sir, |
"o You had been to the Rialtc Theatre with Frank Car-
"roll? A Yes, apnd a young lady. 7
"Q And the young lady wanted to take the 42nd Sf;heﬁ
PO

"oar? A Sixth Avenue car,

"Q You walked to 42nd Street and Sixth Avenue and put the
"young lady on the car? A Yes, |
*Q Then you and wrank wanted to take the subway® A Yes. ﬁ?
i - 1

"Q Instead of walking over to Times Square subway sta-

"tion you decided to walk to 50th Street, and Broadway®? A Yes.




' 26
"Q And you decided to go up Sixth Avenue? A Yes,
"to loock iﬁ the shop windows., I was going to dbuy a pair of shoes
"that night.

"Q At eleven o'clock at night? A Yes.

"Q And you had just five dollars in your pocket you saved : s

Yup for that purposé? A Yes,

"Q And as you were walking along you met the complaining

"witness and these three mens A Yes,sir,

"Q The complaining witness grabbed you by the arm?
"A Yes,

"Q Did that strike you as being pectliar? A No, because

"he was intoxicated, (s
"Q Did you know at that time what he wanted with you?
"A No. ~
"Q Did you have any idea what he wanted? A No.
"Q You took him AR drug store then? A Yes,
"Q What happened to the other three men? A They had
"gone when we caﬁe out, They did not go 1n£3 the drug store,

"They stayed outside,

"Q Did they talk to him/:;i there while you were present?
"A They were talking about this stuff and that.

"Q What stuff? A Abdut drinking, and about him being
"such a good sport ;hd they had a good time,K -~ on»thlt order,

"Q You had this drink in the drug store with hime A

"Yes. "

"Q You came out in the street and you found yourself alone f
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"with Carroll® A And Richter,

"Q Why didn't you go home? A Because Richter asked

"me to take him home, he was not feeling good.

"Q Was he able to walke A Fairly well, He was
"staggering.

"Q He could walke A He really did not talke. He talked
"about "Shimie McCoo.'

"Q How did you know where he lived? A I asked him

"where he lived and he said, 4¥§«cﬁntral'Park West. He gave

"the address;

';Q And you decided to take him in the train? A Yes,

"Q Why didn't you go home then? A He asked us to
"accompany him home., He said he don't feel good.

"Q Where did you get on the station for the train?
A 50th Street, ' s

"Q How far did you go? A One station.

"Q During this time the complaining witness wﬂl intoxi~-
"cated? A He vomited in the car,

*Q You made no atiémpt to gét & policeman and place him
"under arrest® A No, because I did not want to have the
"man arrested.

*Q You never knew him before? A No.

*Q Then you got off the elevated? A Yes, at bath‘ﬁtroot,

"or 59th Street, whatever the station is,
*Q Then you got into the taxi-cab? A Yes.

*Q While you were in the taxicad he attempted to as-
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"sault you? A Yes sir,
"Q What did he try to do? A ‘He laid his head in ny

"lap and was opening my trousers, I said, 'What in the hell

"is the matter with you?'.

"Q Didn't that strike you as funny? A Yes, I pushed
"him over to Carroll.

"Q Did you call a policemans A VNo.

"Q Did you make an outery? A VNo.

"Q Did you tell the chauffeur? . A No,sir. I told Carroll.
"I asked him what was the matter with him,

"Q Despite tﬁe fact he tried to assault you in’u taxictb,]
"You went into his apartment? A I had to get my money., I
"asked him for the money down on the street, .

"Q Did you make any outcry when you got out of the taxi-
"cab? A There was nobody there,

"0 Did you tell anybody? A Céarroll knew it.

"Q You knew what his purpose was in bringing you home?
"A He did noy intend to bring me home, I wanted my money.

"Q When you went home into his apartment you knew he was &
"degenerate, you say? 'A Yes.

"Q You knew what he would do to you? A I did not
"expect that.

"Q He tried to do it in the taxicad? A I thought
"he would'atqp after that. I said, 'Keep to yourself’'.

"Q Wasn't that your very purpose in going to the apart-

"ment with him? A No,sir.
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"Q. Despite the fact that this man had attempted to . -
"get down on you as ybu say, you went up to his owh apartment
"is that so® A »Yea,'I went Upto get my money.

"Q Did you go up in the eiovator? A YNo.

"Q How did you get up? A The stairs.

"Q Diad you meet anybody going up? A No,

"Q Did he drag you up? A No, I helped him up.

"Q You went up of your 6wn accord? A Yes,

"Q What time was thise A After twelve, it must have
"been, It struck one o'clock by the clock in the parlor.

"Q You and Carrolls went up together? A Yes,

"Q How old is Carroll? A Around 18',' _

'"Q Had you and Carroll been travelling together for some
'time before thiso A Not long.

"Q Hadn't you been out before with Carroll and picked up
"drunks? A No.

*Q Isn't that all you do for a living? A No.

"Q Had any man tried to do this to you before? A No.

"Q Then you were very much surprised when this man
tried it? A Yes,

*Q You told us before you were not surprised? A I
pushed him up, I did not understand thé man, I said, 'What
"the hell is the matter with him,' to Carrdll. |

"Q When he tried to open your trousers you did not know
"what he was trying to do? A I did know,

*Q Then it did not surprise you? A I had heard of those
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"people before,
"Q You had never seen one before? A Yes, I did

"Q Did anybody ever try to do that to you before? A No.

"Q That was the first time? A Yes, sir,

"Q Of course, you were iery indignant? A You éould
"not be in;ignant in a taxicab.

"Q Were you? A In a way. In one way I was and in one
"way I was not. -

"Q You thought he was a bad man, A Yes, |
//

"Q And despite that fact you went up to his own gpnﬁﬁ-
;ment~with him? A Yes, to get my money, iﬁ

"Q When you got into the apartmen; you had a drink and
"you played the Victrola? A I had no drink.
| "Q He attempted to g1v§ you & arink? A He Played $he
"Victrola. |

"Q How long were you in before Carroll left? A Carroll
"must have been there over half an hour,

*q So Carroll left about half past twelve, is that right?
"A It struck one o'clock by the clock.

"Q And you stayed on with him? A I tried toget away
"with Carroll. I had picked up my hat.

"Q Did you tell Carroll when he was leaving you what to
"do when he got on the street? A I sald to Frank,'He will

"Oot let me out.' I pushed with my hand, Richier had his

"hand on the door and would not let me out, I tried to push

"his hand away. He seemed to have superhuman strength, I
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"could not push him,

"Q Did Carroll come back after that? A Yo,

"Q Did you tell him you wanted a policeman or anybody
'eioe to take you out of that apartment® A Ro.'Richter
"closed the door too quick, clammed it in Carroll's face, and
"put on the bdolt.

"Q After Carroll left you say Richtér brought you into
the bedroom and pulled off your trousers? A I was in there
'and I took him‘into the bathroom.

- "Q He tore your trousers? A Took them off.

"Q And pulled your shoes off with them? A Yes,

" Pid you make any outery? A I grabbed hold of my
trousers,

"Q Did you make any outcry?' A No,sir, it would not
have done me any good, |

"Q After that you left the apartment about three-twenty?
A No,sir; about half past two,

"Q You fully realized what Bichter attempted to 40 to
youo A Yes,

"Q Did you make snyvcomplaints to any policemen at th:f
“time? A There was no policeman around, |

"Q Did you go to the station house? A No, I took the
"car home,

"Q Did you complain to anybody? A No,sir.

*Q VWVhat name did you give that night? A No name,
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"R Didn't you tell us before, you gave the name of

"Carroll? A No.

"Q What name did you give? A Which night?

"Q The night you were at Richter's apartment? A He
"did not ask me my name,

"Q Did he give you anything at all? A No, he said, 'Come
'ovér here, ' .

'Q‘ When you called'up the apartment the next day what name
"414 you give? A T said, 'This is the boy that took you
»'home last night.' I did not give any name, | |

*Q Did you at any time give any name to yr. Richter?
"A Ko,sif. ‘ |

"Q You say you and Frank were laﬁghing in the taxicab

"when Richter was trying to open your trousers? A I laughed
"at that time, I said, 3what the hell is the matter with him?'
"Q Did I understand you to say that Mr, Richter attempt~
"ed to go into hia.nieoe's room? A Yes, | |
"Q And you protected her? A I held the door, :
"Q And she appealed to you for prot?otion? A No,eir,
but she said, 'Don't let him in.' lro; Schoenemann said, that.
"Q He threw ¥rank out? A He pushed ﬁin out, took him
"by the hand and said, 'You are no good sport, got the hell
"out,' &nd slammed the door, I was going to say something to

*"Frank then,

"Q Had you ever been on Sixth Avenue in the neighborhood
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"of 47th Street before this? A No,sir.

"Q wever in your 1life? A I bought things in a ntofo

towards that way, shoes,
"Q You had been there, however? A‘ Very seldom.
"Q Did you know these men you met with Richter,
"on Sixth Avehueo A No,eir, I never saw them before.
"Q Were you in the Knickerbocker Hotel that night?
"A No,sir, -
"Q You were the night you were arrested> A No,ﬁir.
"Q You were outside of it? A I came out of the

"subway.

"Q It happened to be a mere coincidence that you ipre

"theres A The subyay is on the corner of the Knickorbocker.
"o ﬁid I understand you to say beforo_thlt'you were
"never arrested, , Yes, sir.
"Q Is that true? A Yeé,sir.

"Q Sure? A Yes,sir,

"Q Mrs, Schoenemann was around the apartment most of the :

time you were-there, wasn't shes ) qu,eir.
"Q Did she say anything about what Mr, Richter attempt-
"ed to do to you? A No,sir, Not that I know of. '
"Q Did youjpgke any complaint to her? A VNo.,
"Q Did you tell her anything about it? A No,sir.

"Q Did you see these rings on Mr., Richter's fingers at

*all? A No,sir,
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"Q You nevef saw them® A No.

"Q What was your 1de§ in saying you lived at Socrodn1§?
"A Because Richter said to me);hyhnd to go home I said
"I had to go to the country,
"Q Did you tell Mr, Richter your name was Bobdby Carroll,
"of Carroll Cliff, Scarsdale, New Yofk? A No.
"Q When you called up next day didn't you tell him your
name was Bobby Carroll? A No,sir,
"Q You never gave him any name at all® A No, he did
not know my name, until he asked me that night. |
"Q Were you ever out at three o'clock in the mbrning
"before this morning? A No,sir,
"Q What was the latest you .ever were out? A A little
"after twelve,
"Q 'That is the latest? A Yee;
"MR, DONOHUEf That is all,
"REDIRECT EXAMINATION BY MR, LEVY:
"Q Are these the trousers that were ripped (showing the
"trousers to the witness). A Yes,
"Q Look at them, A Yes,sir, those are mine,
"THE COURT: What are you doing with those trousers?
"MR, LEVY: Just showing them fo,tho Jury.
"THE COURT: You know that is not proper.
"MR, LEVY: Well, I offer them in evidence,

"MR, DONOHUB: I object and I also ask that the jury
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"be instructed to disregard that,

"THEF COURT: Yes, the jury will disregard that.

"MR, LEVY: Fxception, please,
*BY MR, DONOHUE:

"QC What train did you take? A I took the subway.
"BY JUROR NO. §: |

"G, What elevated train, A The elevated.

"Q VWVhat train, the harlem traino A I did not
"notice the train, I was on, I had never gon§ on the Sixth
'Arenuq line before. I got on at 50th Street, Hp said,

"®Take the elavated here.'

"Q Did you get off at 58th Street; did you all have to

®get off the train? A I got off at the next station.

"BY MR, LEFVY:

"Q You live in Brooklyn? A Yes,

"Q Db you know very mpch gbout New York? A No.

"Q How long have you lived in Broocklyn? A About twc;vo
"years,
"BY THEF COURT:

*Q Did you go from Brooklyn to New York with Carroll
"that night? A‘ i met Carroll at the Atlantic Avenue sub-
"way station in Brooklyn.

'Q Is he a Brooklyn man?  A> Yes.

*Q You knew him in Brooklyn? A Yes,

*Q How long have you known him?* A A few months.

"He used to telephone up to the corner,
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"Q Then you started out for New York that nigpt? A Yes.

"Q When did you quit work? A I had no work Saturdays.
"The bad caravhad been cleaned Friday.

"Q When did you start for New York? A Around, going
"on seven o'clock,

"Q What brought you over to New York from Broocklyn?

"A I went to meet this girl, Frank was going to introduce
"me to a lady friénd that had been working downtown with him.

"Q You did not go over there to buy shoes? A VI had
"that in my mind, too. Frank said the young lady will leave
"us early and I was to buy my shoe?.

"Q The main reason Was to meet this girle A Yes.

"Q ;When you reached Manhattan where did you go? A Ve
"Went to the Rimlto Theatre. | '

"Q With the girl? A Yos,sir.‘

"Q Did you know her before? A No,sif. I just got
"introduced to her that evenipg. |

"Q When did you leave the theatre? A About eleven
"o'clocke.

"Q Where did you go then? A We walkcd over to Sixth
"Avenue With this ydung lady ;nd Mr, Carroll, across 42nd
"Street, so that the young lady could take the car home,

"Q You didn't go home with this young lady? A  She
"said, 'You go ahead and buy your shoes; no use of &onr

"coming all the way with me,' I said, 'Frank, you go and
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"take her home.' She said, 'No, Frank, I will see you Monday
"downtown. '
"Q So you left her? A Yes,
"Q What time was thate A A little after eleven,

"Q At what point did you leave her? A On 42nd Street,
yo ¥

e

%5,

"near the park there,

"Q Theén what did you do» A We walked up Sixth Avenue
"looking in the windows,

*Q To buy shoes? A Yes, sir,

"Q Did you gﬁ into one of the stores? A I looked on
"the outside, into one store, I think near 44th Street; I daiad
"not like the shoes from the outside. ‘

"Q Well, you did not buy any shoes» A No,sir,

"Q After you made your inspection of the windows where
"did you goo A VWe crossed over‘to the Hippodrome, loocking at
~"the bili-boards there,

"Q How long did you stay there? A About five iihntoi
"or B0y then we walked up again until we struck 47th Street.
"We were going to take the subway at 50th Streat;

"¢ At the corner of Sixfh Avenue and 47th Street you met
"these men? A Yes,

*Q Did you know any of them? A No,sir,

"Q Did Carroll apparently know any of them? A No,

"Q And you picked up a conversation with them? A Richter

*grabbed hold of my arm, he said, ‘'Come on,' He lurched for-.
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"ward as he was coming up the gutter, so I helped him up with

"one step on the gutter, He said, 'Have a drink.,' I said,

s don?gydrink.'

"Q “You don't drink? A No,sir.

"Q Does Carroll® A No,sir.

"Q Why didn't you go away then? A He held on to my arm.

"Q Could you not leave? A Yes, but if I had left go
"his amm he would have fallen in the gutter,

"Q At that time of the night xsx were there others on the
"avenue? A There w@re a»few people.on the awonu;.

"Q It was Sé&turday Right? A Yes,

"Q At 47th Street and Sixth Avenue? A Yes,

*"Q You did not want to drink® A No.

*Q And you did not like the company very much? A No.

"Q It d4id not appeal to you very much2 A No.

"Q They were dirty locking &nd apparently had been drink-
"ing, and you were on your way home to Brooklyn? A Yes,sir,

"Q Did you stay with them; did you go into the same plice?..é
"A No,sir, They wanted me to go into a saloon on & corner
.'and I would not, T don't think I would be allowed in a saloon.

*"Q When you lifted this man up why didn't you go homr
'then? What further attraction did this oonpany~hare for you?
"A He said, 'Help me home, will you?i ‘One of the other fol-
"lows left his arm, we had me by\tho left arm and by my coat

"and T could not leave go. He had ripped my coat.
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"Q Did you say to your friends, 'I am gbing home to
"Brooklyn?' A I said, 'am on my way home,' He saild,

"®0h, Schimie McGoo.' |

"Q But you did go &long with him? A I bdbrought him in
"the drug store.

"Q When you came out of the drug stre why didn't you
"then go home? A There was nobody to help him along. .

*Q FNobody on the streeto A His friends had gone,

"Q VWasn't there anyone you could have turned him over
"t0? A There was no one in sight, '

"Q WVhat interest didyou have in this mane A I
"thought T would help him home and do‘sohéthiﬁg good, I
"thought I was doing good, T did not think I would get into all
"this trouble by helping him hoie. |

"Q Did yoﬁ suggest the taxicab? A VNo,sir, Richter
"suggested it,

. ‘And you went in with Richter into the taxioub?
"A Yes,

"Q You say he made some effort to assault you in the
"taxicab? A Yes, sir,

"Q Did you try to attract the attention of the man
"driving the car? A No, the man driving the car had his
"attention on the car, It seemed to be a 11.00.1#0.

"Q Did you make any effort to attract his attemtion,

"tht you were being assaulted, or about to be assaulted?
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"A T took it as & joke and I laughed and Carroll laughed.
*BY MR, DONOHUE: |

‘Q‘ What i the girl's name? A Helen something. I
"don‘t remember the last name,

"Q She is a friend of.Carroll'aé A Yes.

"Q Vhat picture was playing at the Rialto? A Taylor
Holmes, if I am sure, I think it is in *Pishing the Sea.'
"or something,

"MWR., DONOHUEF: That is all."

MR, FEMBREE: May the witnesses be excluded?

THE COURT: Yes,

(A1l witnesses are excluded from the court room.)
FRANK CARRO LL of No 1140 Bast Thirty-fifth

Street, Brooklyn,'c;lled';e @& witness on behalf of the

People, being first duly sworn, testified as fqllaws:
DIRECT FEXAMINATION BY MR, DONOHUE:

Q Mr, Carroll; how old are you? A I will be twenty in
February.

| Q Talk up so everybodi/can hear you, A Twenty in
rebruary;

Q And where are you working now? A TFire Department,

Q Of the City of New York? A Yes, sir,

Q As what? A Iclophone operator.

Q And'during the months of October and September of

1917 where did you work? A Baker, Carruthers & Pell.
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What kind of business are they in? A Brokoro;
What was your position there? A Order clerk.
How long were you there? A I was there three years.

Do you know this defendant, Walter B, Severance? A Yes.

O © oL oL ©O

About how long do yqu know him? A About three months.
Q And do you recall the firet time you met him? A I was
1ntrodﬁced to him on Brbadway. |
Q You were introduced to him on Broadway? A Yes,sir,
BY THE COURT: |
Q Do you mean you know him three months from now, or three
months before this thing happened? A Three monthe before this
thing huppen;d.
BY MR, DONOHUE:
Q Aboﬁt»when waa the first time you met him? A It was
in the summer some time, in the latter part, around July.
Q And d4id you see him very often after that? A Yoc,sir.‘
Q And were you with him on Septmber 16th, 19177 A’ Yes.
Q Do you mind télling us where were‘you about 10:00,
11:00 or 12:00 o'clock that night, just describe the places?
A We had been to the Hotel York, and we had gone to Drake's
for something to eat, snd we had taken a walk on Broadway, and
we had gone back to the hotel and come baok(again, ind we were
around the Knickerbocker Hgicl about that time.
Q And did you meet f'mng whom you subsequently identified

as Mr..PFdward R, Richter that night? A Yes, sir,
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Q Where did you meet him? A In front of the Knickerbocker
Hotel, on Broadway.

Q And where did you go with him from there? A Ve
walked - he went over as far as Sixth Avenue, and we followed
him over as far is Sixth Avenue and Forty-second Street.

Q When you say, "we" who do you mean? A Walter Sever-
ance and myself.

Q You were'a witness for Mr, Severance at the trial in
which he wlavcharged with grand larceny of eome_ringa'fron Nr.
Richter? A Ye;,air.

Q Will you tell us how youvhapbened to be a witncii'for

Mr, Severance upon that trial? A I had gone down to the Tombs

to get my overcoat that I had loﬁnéd Walter, and I couldn't get
the coat, and I went away, to‘muke him a visit the day after,

Q The day after what? A* I had goﬁe down on Saturday,
in the afternoon, and I couldn't get my coat, and there was no
vigite that day, or they were over, and I ientAdovn a couple of
days later nndkeuw him. |

Q@ Where was he when you saw him? A In the Tombs.

Q The City Prison? A Yes,sir, |

q' And you had some talk with him? A Yes,sir,

Q And did he tell you what he was being detained there
for? A He told me Mr, Richter had accused him of taking some
rings. |

Q And did he tell you who Mr, Richter was at that time,
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or did you know who Mr, Richter was? A I didn't know who he
was, ﬁo,air.

Q Did he tell you it was & man you and he had been out_
with the night before? A Yes,sir, I knew it was the gentle-
man we had been out with; I knew it was Mr, R}ohtor. |

Q You had some talk at that time ibout his trial, di&
you not? A Yes,air.

Q Did he ask you to be & witness for him? A He said
~ his lawyer would call me as & witness, yes sir., =~

Q Did he ask ydu what you were going to say when you
took the stand? A He told me what he was going to say, and
wanted me to corroborate him.

Q Tell what'hé said about your testimony that you
were to give at that trial? A He sald that we were to tell
the story that we had met in the subway at Brbdklyn, that ‘we
had come to New York together, that we met this girl, and that
we  had gohe to the Rialto, that we had left there early and had
taken the girl as far as Sixth Arinue and Forty-second Street
.and left her there; that we had walked a little way on Bixti
Avenue, when Mr, Richter came towards us with three men, and that
Mr, Richter said something to us, and after a while the three
men left us, and we took Mr, Richter in a drug store, and that
he -ugéasted taking an elevator; we were -uppoaid to take the
elevator; I don't know what station it was at, and rode up on;'

station and got out and went downstaire, and we were supposed to




have seen a machine coming alogig8ixth Avenue, and we were
supposed to have stopped it and taken this gentleman home to

his house, in One Hundred and Seventh Street and Central Park

West; and he said I was to say that Mr. Richter had attempted to‘
put hies head down on his trousers, and that we were pulhing

him from smm side to side &nd that we had got out at his house,
that he paid the bill, and we went upstairs, and that I was to
say we had gone upstairu for the purpose of getting the money

back, and we got upstairs.

Q What did he say you were' tot say"' happened in the lpcrté'.
ment? A When we got dpstaira he said I was to say Mr, Richter
had attemptedto go down on him once while he was on the Daven-
ﬁort, and he also sald Mr, Richter hadfééno down on him after I
had left, and that is about all,

Q And did he say what you were supposed to say about
~ the payment of the taxicad at the door? A About what?

Q About the taxicab bill? Did he say anything about
what you were to say about the taxic@b »i11? A That we had
gone up there to get the money.

Q What lee did he ask you to do, anything else - asked
you to sy when you took the_etnnd? A To say I had met him
the first time in the subway, that I had picked up a paper
for him, and that is the way we had become acquainted.

Q Did he tell you to say that you had been to the Rialto

Theatre? A Yes, eir,
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Q Did he slso ask you to say what happened in the taxicab?

THE COURT: He has testified to that.

Q Now, tell us about what happened the next day, the

next day after you had been to Mr. Richter&s apartment? A I
was at the Hotel York, and he came in, in the afternoon.
THE COURT: I don't know whether he is testifying

about what really happened, or what he has been told to

say.

M?. DONOHUX: 'Up to now he is testitjing to what he
vaeyiold to s£y..
THE COURT: You better go back to his meeting
Riohter, and let him testify ﬁo what he says happeneds.
Q 'Goyback'and tell us what really did happen‘tron the
very first time you met Mr, Severance? A I had m;t him
in the afternoon.
Q Wheres A In the Hotel York, in the neighborhood. I
"had heen down to business with this girl who works asla tele-
Phone operator where I am WQrking, and we had lunch up around
Fiftieth Street, Then we went up to the Hotel York, and I in-
troduced Walter Severance to this girl, Miss Handybolty in thc“
lobby of the hotel, We walkéd up as far as Forty=fourth St;oet,
to some apartment house, where he went in and gdt somé money,
that is the place where he worked; and then we went to Chn?ohill'Q;g
and we had a couple of dances, and I biliovo we had some port

wine, Then we left this girl, We walked down from Churchill's

down to Forty-second Street, and she took the subway home.
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Q Subway where? A At Forty-second Street and Broadway.

Q Times Square station? A Yes, sir,

Q And what did Severance do? A (No answer),
BY THF FOREMAN OF THE JURY:

'Q You didn't go to a show at all that night? A No,sir,
BY THE COURT:

Q Was that the time you saw Richter, after you left the
girl at Forty-second Street and Broadway? A After wé left
this girl we went back to the Hotel York, and we stayed there a
11ttle while; T think we had a little sleep; and then we got
washed and we came wut and went up to ﬁrnke's and had something
to eat, and we went back to the hotel again, and we came out
and met Mr, Richter, about eleven o'clock, in front of the
Knickerbocker Hotel,

Q What time did you leave the girl? A It was early, -
about half past five,
BY ﬁR. DONdHUE:

Q And where a1d you.louve ner? A Forty-second Street T
4subway. :

Q And you went back to the hotel and had anothing to outf ;
A TNot there,  We went back to the hotel and came back and
went to Drtké'a restaurant.

BY THE COURT:

Q Did you sleep at the Hotel York? A Yes, for a while,

Q Did you engage a room there? A I had a room there from
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the day previous.

Q You had a room? A Yes,sir, had a room there,
BY MR, DONOHUEB:

Q What time was it you met Mr, Richter that night? A It
was about eleven o'clock.

Q And where did you meet h;mr A In front of the Hotel
Knickerbocker. |

Q Tell us what happened after that? A MNMr, Richter walked
along Forty-second Street as far as Sixth Avenue, and we walked
over and stood in front of the_park; Mr, Richter was on the
opposite side of the street, with a couple of soldiers then, and
then he walked over to where we were standing, and he fell, and
we picked him up, with a couple of others, and Mr. Richter
went up one side of the elevated, aﬁd we went up the other
side, and we paid our fare and got on the same train, and I
think we rode two stations. In the meanwhile we had been talk-
'ing to Mr, Richter on the station. We rode two stations with
him, and we went downstairs and‘went in the drug store, and
_We walked a little ways and came to a private garage and got ;
machine there and took Mr, Richter home,

Q Did he at any time while in that tcxicib attempt to
open your trousers or Sovoranoo'sbtrouserl? A lo,iir.

Q Did he make any attempt to assault you in any way at

all? A No,sir,

Q@ What happened after that? A We got home, and Walter
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Severance paid the taxi bill, paid about three dollars.

Q Where did he pay that? A At Mr, Richter's door, and
we went upstairs, 6K we helpod Mr. Richter upstairs; we gotyin-
side and sat down in the parlor, and his sister came in, and he
told her to go outside, ahd then he played one Victrola record
for us, and I played the piano, and he had asked us to have
something to drink previously, and I refused. He set up the
drinké. I think he had one himself. And after I had played
the piano he asked me to have some more, and I refused, and he
told me I was a bum sport and said I would have to go.

Q Who said that? A Nr, Richter;vund I asked fof mny hﬁt
ﬁnd coat, and went. |

Q Leaving Mr. Severance in the apartment with.lr.ﬁiohter
and who else? A Nr, Richter, and, as far as I know, his sister,

Q bid you see Mr, Richter make any attempt.to assault
Severance at any time? A No,sir, | _

Q Did he make any.attempt to assault you? A !o,iir.

Q Did you notice whether Mr, Richter had any rings on his
fingers at that time? A Yes, sir, |

Q Describe those rings? A He had one ring, I believe a
Gypsy setting, with one stone, and platinum, and oné ring which
had the appearance of two, & double ring.

Q Did you see those rings on Mr, Richter's hands when
you left the apartment? A I had seen them when Mr, Richter was

opening the door, when he was putting the key in the latech, and




I noticed them in the apartment also.

Q When was the last time you saw them in the apartment?

A I believe when he was trying to get a record out of an album,

a Victrola record.
Q When was the next tiQe you saw those rings? A I saw T
them the day after.
| Q Who had them? A Walter Severance. : !
Q And what did he say about them? A He said he had f
stayed with Nr, Riohter for a while snd had eusked them off s
fingers.
Q Did he say at that time anything about Mr. Richter
havihg assiuited him or gone down on him? A He said that Nr,
Richter had bit him, I think he said he had biy him ub on the
~ shoulder somewhere, and he had bit him on the hand, and had
torn his pants, and if Er. Blekter sade any trouble for him he
would say that he had done this to him, and that ﬁs would ntkc:
this charge against him,
Q .Tell us what happened after that with refor@nco to
those rings, what Walter Severance said about them, or did
with them? A What he told that same day? We went home
ihat night, and a couple of days after I met him &own at Brook-
lyn BRridge, I believe, and he told me that he had heen trying

to sell them, first to a saloonkeeper that he knew out his way,

and that some woman whose hauoc'he had been to had wanted to
buy one of them off him, but he said he wasn't going to sell thmup?

he was going to wait until all the trouble passed away, and that
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 he had hidden them somewhere.

Q How far - where did you walk that night from the time
you met Mr, Richter? You say you met him outside the Khiékcrbookor
Hotel, you saw him outside the Knickerbocker? A Yes, sir.
And he was intoxcated at that time? A Yes. |

Staggering around? A Yes, sir,

O O O

And you saw him walk down to Sixth Avenue? A Yes, sir,

Q And he got on an elevated station? A At Sixth Avenue
and Forty-second Street.

Q Did you at any time that night walk up Sixth Aronuo.'ith :
the defendant, Severance? A No,sir.

Q As far as Forty-seventh Street? A No,sir.

Q‘ Ahd did you have an appointment with‘hin thstjnight to
meet this young 1lady? A T had been in the hotel with him in
the morning that I had gone down to work, but I had told him that
I"ould stop in in the afternoon.

Q Did you tell ﬁin,thnt you were going to bring this
girl up with you? A Not at the time, nosjr.

Q During all the.time Mr. Richter was in the taxicab, will
you tell us what he was doing and what you two were doing? A He
kept repeating some expressions about Jimmie Becue; I don't know
the name; we were laughing and carryingion, and Mr, Richto;‘
wasn't saying much; he couldn't; he was half off the street and
we were talking nmdng ourselves, I don't know exactly what about.

Q You didn't meet Severance at the Atlantic Avenue sub-
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way station that night, did you? A No,seir.
Q And did you and Walter Severance walk from Broadway

and Forty-seventh Street and Sixth Avenue with this'girl named

Helen? A No,sir,

BY THE COURT:

Q Vas gnything sald between you and the defendant before
you took the taxicab as to any purpose you had in taking the man
Richter home? A I believe at the Forty-second Street station
we noticed that Mr. Richter - we saw that he had the rings,
and Walter Severance said that we would go home with him, At
first I didn't want to go and he said, "Let's go home with him,
unywa&'. |

Q Did he say why?

MR, DONOHUB: If your Honor will let me proceed
along othﬁr lines I can bring'that part of the jituation
out,

BY MR, DONOHUE:

Q Mr, Carroll, how long do you know this man? A Walter

Severance?

Q Yes, A I knew him about three months before this

happened,'beforo September.

Q And how often would you meet him in that three months?

A About three or four nights a week,

Q And where would you meet him? A Broadway and Forty-

8000n¢ Street.
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Q And about whatvtime of the night would you meet him?

A About half past eight or nine o'clock.

Q And how would you make arrangements to meet him at that

particular place at that time? A Sometimes he was up there
around that section and other times I would call him up at some
'Bedfofd' number, |

Q 'And you would make arrangements to meet there? A Yes.

Q@ And you met there about three nights a week? A Yes,
sir, about that. |

Q After you arrived there, what would you do?

MR, EMBREE: Now, I object to that, ydur.nonor. I

don't see how that can have any relevancy to this perjury

charge., There are seven distinct allegations in the perjury
charée.A I don't see what this has to do with it.

MR, DONOHUE: I will show why they took this man hali
this night, the :osaon for Severance gétting into the cah
with thiq man.

THE COURT: You may ask thate I don't think a general
course of conduct would prove thate That might be material
on the larceny transaction,

Q You hadlgotten into cabs other times with this defend-
ant, had you not? |
_ MR, EMBREE: I object to that.
THE COURT: Yes, objection sustained.

Q Well, you and this defendant had picked up people in




52

the street that you didn't know®
MR, FMBREE: T certainly object to that, your Honor.
THE COURT: The same ruling.

BY THE COURT:

Q Was anything said between you and this defendant on the
night in question as to the purpoaeoin taking this man home,
or was anything said—about these rings between you and him before
you got to the apartment? A He said he liked the num,' that
the man, Mr, Richter, was taking to him all the time, and he
wasn't paying attentioh tovme, and Walter Severance said he
would go home with him, that he liked him.
BY MR, DONOHUE: |

Q Vho said that? A Walter Sevér;nco.

Q Said that he liked who? A Mr, Richter.

Q And why aid you go home with him? A I was with
Walter Severance at the time,

Q Did that ever happen before between yoﬁ and Walter
Severance?

MR, FMBREE: I object to that.

THE COURT: Objoctidn sustained,

MR, DONOHUE: Your witness.
CROSS=-EXAMINATION BY MR, EMBREE:

Q How old are you, Carroll? A I will be twenty in
February.

Q And Severance is sixteen, isn't he? A Yes,sir, to my

knowledge.
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Q You have only known him for about three months?

A About that,6 yes sir,

Q About three months before this happened? A Yes, sir.
Q And this happened in September? A Yes, sir.
Q Will you tell us again where you are working now?

A TFor the Fire Department, for the City.

Q In what capacity? A Temporarily, as a telephone opera~

tor.

Q How long have you been there? A About a little over a

month.

Q Where did you work before that? A Baker, Carruthers &

Pell, brokers.
, Q How long did'you work for Mr, Baker? A Three years.
Q Three years? A Yes,sir,
Q In what capacity? A As an order clerk.
Q As what? A Order clerk,
Q Now, you told us that you did have a room at the York
Hotel on one occasion? A Yes,sir.
Q What was that date? A I boiiev. it was the 15th of
September,
Q The day you n§t Richter? A That I had the room thorof
Q@ The day you met Riochter, A Yes, oir,
Q And you had a room at the York before, had you, occas~
sionally?n A Yes, sir K a couple of times, ‘

Q How many times? A I don't remember exactly; once or

twice, when T had been out late and T didn't want to get down
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too late to business, I would take a room there.

Q And occasionally in the course of your work had
you had rooms at other hotels? A No,eir.

Q@ You stopped once at the Biltmore, didn't you? A At one
time, yes, for one night. '

Q About when*was that, Mr. Carroll? A That was in the
early part of September, I‘belieio.

Q Did you occupy room 208 there? A I don't remember

the room number,

Q It may have been that number? A It may have been, yes.

Q@ The young lady that you mentioned had been employed at
Mr, Baker's firm, had she? A Yes, sir,

g Aﬁd her first name is Helen, is it? A Helen, yes,sir,

Q@ And you saw her then on the day that you met Mr, Richter?
A At business, yes,sir, :

Q Aﬁd it is true, is it Not, then, at the time that
VWalter was tried, in the month of October, you appeared as a wit~
ness? A Yes, sir, ‘ |

Q And you how say that that testimony which you gave there
was false; 1s.thnt true? A Yes, sir, _

Q Now, I want to ask you about two or three things that

you gave in your testimony there. A Yes, sir,

Q TFor the stenographer to take down; it is a matter of
record; and I am not asking you what is the truth, but I am asking

you what you said at that time? A Yes, sir,
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Q Now, at that trial, you did say, did you not, that you
did not see the rings at all? A Yes, sir,

Q And that was false? A Yes, sir,

Q They asked you about that, didn't they? A Yes,sir.

Q And you said you didn't see any rings on this man's
hnndaé A Yos,sir.‘

Q And they asked ydu if you knew whether Severance hndv
taken any rings, and you said as far as you knew he had not.

A Yes, sir,
Q You testified to that? A Yes, sir.

Q@ They also asked you, did they not, the circumstances

under which you met Walter? A Yes,sir.

Q And you said you met him in the subway? A Yes,eir,
I told that at his brother's suggestion.

Q At any rate you told 1t? A Yes,sir, that I had met
him in the suﬁway, that I had picked up a paper for him.

Q And you testifiéd to that? A Yes, sir,

Q But you now say you met him on Brondwﬁy? A Yes,eir, I
was introduced to him.

Q@ Do you live home with your parents? A Yes, sir,

Q Where is that? A 1140 Fast Thirty-fifth Street,
Brooklyn.

Q That is ~ A In Flatbush.

Q And in the month of September, this year, what salary

were you receiving? A Seventeen dollars.
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Q Seventeen dollars = week? A Yes eir.

Q@ And have you always resided home with your parents?

A Yes, sir.

THF COURT: T think this will be a good place to
stop and take a recess,

MR, FMBREF: Yes, I will be pglad to stop here.

THE COURT: (To the jury) Gentlemen, Please do not
form or express any opinion as to the defendant's guilt
or innocence until the case is finally submitted to you.
Please do not discuss the case among yoursolvei, or allow
others to discuss it in your presence., We will take a
recess until two o'clock.

(The Court then accordingly took & recess until two

O'ClOck Po xo ) .
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AFTER RECESBS.

FRANK CARROLL, resumeg the stand.
CROSS EXAMINATION (Continued) BY MR. FMBRER:

Q Carroll, do you know Mr. Donohue, the Assistant Dis-
trict Attorney? A Yes , sir,

Q And you visited'him on several occasions in his
office, didn't you? A - Yes, sir.

Q And did you ﬁhere'make s ome atatemonin to him?
A Yes, air.

Q About 'this ca?é? A YBs,'iif.

/"Q/“‘ Can you give us the date on which you first saw Mr.

Donohue?‘ A T don't remember the date. |

Q Give it to us as nearly as you can? A I believe
I saw Mr, Donohue for the first time on the night that I was
arrested.

Q On the night you were afreatad? A Yes, gir; I
don't remember the date.

Q That wag the night after Severance had been tried
and acquitted, was it not? A Yes, sir; yoa; sir.

Q On that night you were arrested? A Yeg, sir.

Q And charged with that larceny? A Y!., sir. No,
I was not charged with the larceny. I was conmiteid for
perjury. »

Q Are you gpure about that? A Yes, sir.

Q Do you know whether or not the records show that you

were committed for grand larceny’ A I believe the papers
? A ; ;
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were twisted and I believe they were straightened out at the
time that I was bailed. At the time T wasg bailed the papers

were twisted, and they straightened them out,

Q At the time you were bailed out they did read

grand larceny? A VWhat gay? {

Q At the time you were bailed out they did read grand
larceny? A Yesg, sir.

Q Then you were arrested the night after th§ trial?
A I was arreeted the gsame day.

" The gsame day? A | Yes, sir. \

Q And you remained in the City prison until the 17th

day of November? A Yes, sir.

Q And then you were bailed oﬁt by Mr, Baker? A .Y'l.
Q Well, now, perhaps we can get at the date this way:
How gsoon after the trial, which occurred on October 30th, I
believé, how goon after the ﬁrial did you'have a talk with
Mr, Donohue? A I was arreaﬁed the day that.liltoi
Severance was acquitted. I saw Mr. Donohue that evening, and
I believe I had a talk with him the following day, if I am not
miataken, I believe it was the following day or the day after.
0 That evening did you talk te him in his office?
A No, sir,
Q Where? A Down stairg, in the offiece of the tqnh..»;
Q In the office of the city prison? A Yes, sir.

. Q And who was present? A 'ur. Baker and Mr, Donohue




- BY MR. EMBREE:
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and a friend of Mr, Baker's, I believe.

Q Do you remember his name? A Mr, == I boliévo it

is McDermott. No, I don't remember the name. He is with

Harrimen and Company. He is a friend of Mr, Baker's, |
Q  How goon after that did you see Mr. Donohue? A I | D S
saw him the next day, I believe,
Q The next day? A Yes , nir.
Q When he talked with you 1n.§hn city prison, was thero
a stenographer there and took down what you said, or did he |
just talk to you informally? A , Just 1nrarmn1ly, the night.
Q Now, the next day you saw him in his own offi ce, did
: you?h”‘A Yes, sir, I believe it wags the next day.

Q One of the keepers brought you over? A Yes, sir. |

Q  And who was present at that time? A  Mr. Baker

and I believe, Detective Baron, Mr, Donohue, and I believe there
was a stenographer there at the time, '
BY THE COURT: | | '

Q Who is Mr, Baker? A  Mr, Baker, my employer,

former employer.

e

Q And about wh-t‘ hour wag that, can you recall?
A f‘bolieve it wag around lunch time, around eleven 0'€lock,
if I remember. correctly.

Q@ Did ybu see Mr, Donohue again after that? A Yeg,
sir, I saw him in the afternoon, I believe,

Q  Who were present then? A The same people,
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Q The game people? A Yes, sir,

Q And did you see him again after that? A Yeg, sgir.

Q When? A i I believe I saw him a couple of days

after that, when I made a statement,

Q When you made a ptatement? A Yep, sir.
Q And a atenographer was present and took it down?

A Yes , sir,

Q Were you brought over from the city prison that time
by a keeper? A Yes, sir.

Q And do you recall who were present on tha; occasion?
A I believe Mr, Baker and a detective by the name of Von
Twistén, and Mr. Donohue and the gtenographer and'mynolf, ind
my mother was outgide.

Q On the last occasion; did you tell Mr, Donohue
substantially the same as you have told us here? A Yes,sir,
Q That is, on the last occasion? A Yes, sir.

Q On the firgt oceasion yoﬁ.didn't tell hin.lt 911,'
did yo#i? A I didn't say anything om the first oceasion

Q On the gecond occasion you didn't make i full state~
ment, did you? I am trying to bring out for these gentlemen

here why it was necessary for you to appear several times?

A I started to, but I believe I started to ory, or something
like, and I didn't make any statement at all, ;

Q Well, at any rate, you didn't toil Mr. Danochue on
the »firat occasion when you were in his o.ttiod all that you

told us now? A . I told Mr, Donohue the first evening that

L 5
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Walter Severance had taken the rings. ‘I told him that in

the office of the city tombs, but I didn't make any statement.

I told him that Walter Severance was the one that had taken

the rings on the day I was arrested, and I told him that in

fromt of Mr. Baker and this other gentleman and Mr, Donohue ,
down stairs, that Walter Severance had taken them and had
shown them to me. :

Q That was the night after the trial? A That was the
uﬁe night, - !

Q It is true, is it not, then, that om the night of
september 15th, the day alleged in this indictment, you did
meet Severance? A The ninth?

Q I am speaking of the 15th day of September?

A The day that I met Severance, the night we met MT,
Richéer? '

Q Yes . A Yes, sir,

Q It is true you did meet Severance that afternoon?
A Yes, sir,

] And while you and Walter were together yoﬁ»did see
Richter, didn't you? A Yes, sir.

Q  And that was the first time that you and Walter had
seen Richter, wasntt 1it? A Yeg, sir. '

Q And you told us a while ago, as I recall it, that
when yofi firet saw Richter he was with some other men?

A ' That was the statement that I made at-Walter Severance's

trial.
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Q At the trial? A  Yes, sir; when n‘nw Mr .

Richter he was alone; when we met Mr, Richter he was alone;

he wag coming out of the Knickerbocker Hotel.

BY THE COURT:

| Q You didn't meet him then, did you? You said
nothing to him? A Oh, when we met Mr, Richter, Mr, Richter
came oﬁt of the Knickerbocker, and he walked owi to sixth

Avenue and 42nd Street, and we followed him over there,
BY MR. EMBREE:

Q You told us a while .ago, did you not, that before he
went up the Elevated steps he was with some other men?

A Mr. Richter fell, and two men p_icked him up, along with
¥Wal ter Severance and myse 1f.

Q Two men? A | ’Yeﬁ, sir,

0 Wag it two, or three? A Two:men.

- BY THE COURTf | . .

Q Were they the goldiers you speakkbf? A No, the
two soldiers were standing on this side of the street, and
¥Mr, Richter left them aﬁd crogsed over. |

Q You did see him with two soldiers? A Yesg, sir, ﬁo_
had been talking to two soldiers on this side of .the street,
and he walked over, and he fell right where we were atanding,
and two fellows picked him up.

BY MR, EMBREE:

Q After he left the goldiers, as you iay, did the two .

the
fellows walk across with him? A Mr, Richter went up/\otlirl

on one side, and we went up on the other side.




63
0 After he left the soldiers, did he walk across the

street with these other two? A No, sir, Mr. Ridhter walked
across the street himself, he walked across the car-track, and
he fell about where we were standing,and these other two fel-
lows must have been standing around the machinegs that were
there, and they picked him up, and we were standing there, and
with the two of them we helped pick him up also.

Q What did the other fellows do after they pieked him
up? A . We went up one side; Mr., Richter had gone up this side,
and we crossed over and went up the other sﬁairs, and these two
men came up the same stairway as Mr, Richter did,and the five
of us were up oh the same platform.

Q That was at the corner of 42nd Street ahd Sixth Ave-
nue? A Yeg, sir, . '

Q\ Now, after you had ridden up on the L. for a wljl
you got off the L, is that right? A Yes, sir.

Q And you and Walter and Richter all got in a taxicab?
A After we had gone into a drug store, yes, cir.:

Q Yes, after you had gone into a drug store?}

A Yes , sir, |

@ And then you and inlter and Richter rode from there
to Richter's home? A No, air; we walked to a garage, we
walked on, I don't kmow what Avénuo it was along=-~ I don't kmow
whether along Seventh or Eighth Avenue, in the colored section,
we walked and we walked up as far as Sixty sbme odd street to a

private garage, and we got a machine there.
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Q After you got in the machine you rode, the three of

you toéothar, in the machine up to Richter's home? A Yes oir.'"
Q And Richter was very drunk at the time, wasnt't he?

A Yes, sir,

Q And while he gat in the cab didn't he roll about some~
what? A Yes, sir,

Q As a drunken man would? A Yes, sir.

Q ‘And on the trial you testified-- I am not asking tof
the faet, but what you testified-- on the trial you testified
that Richter did make an attempt to open Severance's pontj? |
A Yes , sir.

Q He did put his head in Severance's lap? A That is
what I testified, yes, sir, '

Q Now, I am not asking fér the taéf again, but‘I am
asking fdr what you testified to. On tha trial you did
testify that you didn't see the rings? A Yes, air._

Q And you also testified that you didn't see any rings
in the apartment,; did you not? A Yes, sir.

Q And you have told us that on that afterndcn, at any
rate, you and Walter had been im the company of a young woman?
A Yes, sir,

Q That was the same afternoon, was it? A Yeg,6 sir.

Q And wasn,t her first name Helen? A Helen, yes,sir.

Q Did you on the trial way that you and Walter and
Helen had been to the Rialto Theatre? A No, sir, I said

that we had not.
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Q On the trial? A Yes, sir,

Q Did you on the trial say that you had walked with

the girl Helen and Severance-over as far as 42nd Street?

A YQC . Qiro

Q@ And Sixth Avenue? A Yes , sir.

Q Now, you told us a while ago that you talked this
matter of what you would say on the trial of Walter, that you
~talked that matter over on one day when you visited Walter in
the city‘priaon? A Yesg, sir.

Q And I understood you to say that is thé only time
you talked to him about it; is thet trae? A WHEE M Eaiied
up-~- he called upAMT..Richter that time, and he gave hw name,

and at that time he said that if he ever got in any trouble

“that he would say that we had been out with this girl and we
had left her and we had been walking along Sixth Avenue, or
whatever it was, and we had met Mr, Richter with these men,
and then when ¥e went dowh to the tombs to get my coat he told
me that he was going to tell that story, that wags the story
he had told his lawyer and he wanted me to corroborate it. ;
' Q When wag it he first told you this, over the tolophoné? t
A The night he called up Mr+ Richter, he was in Gray's drug
store. He was talking with Mre« Richter, and after he tele~
phoned‘ho told me that,

Q Do you recall that was gunday'  night? A I don't

remember.

Q@ Do you recall whether it was Sunday night, the next
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night after you had met Richter? A No, sir, I don't believe
it wli.

0 Well, give us your best recollectiom of when it was,
then? A Ybs,'air, I think it was the‘next night that he
called up Mre Richter and said‘that he wahtdd to come up and
see him, or gomething like that,k
‘ Q And it was right after he had bgen talking to Mr.
Richter on the telephone that he‘told you that he would tell
‘this story if any trouble came up? A  That he Whought he
would., He was not sure about it, but that is what he said,
he would say some story like that. v

0 Did you hear what he said to Mr. Richter over the
telephone? A I did not, I héard some of what he said,
yes, but I didn't hear anything of what Mr. Richter said.

Q When Walter came from from away from the telefhona
he didn't tell you that Mr., Richter had intimated that there
would be any trouble, did he? A He said Mr. Richéer had
accused his friend, he said, of taking the rings.

,Q. His friend? A  He meant me. Walter told me Mr.
Richter said he thought Walter's friend had taken them, That
is what he toid me,

Q So Walter told you then that Richter had suspected
you? A  Yes, that is what he said, yes, sir.

Q And he paid that if he, Walter, got in any trouble,
he would tell this atory?\ig Yes, sir, that ig what he said.

Q Did he suggest to you at that time any story that you
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had better tell if you got into trouble? A No, sir,

Q He did not? A He gaid that if he got into any

trouble he would tell this story, and he said I was there

with him at the time, and I had better stick to the story, if

he got in any trouble, and then he told me he had told fhio
story to his lawper the day I went down to the.prigon, he told
me he had told this story to his lawyer.

Q I am talking about this first viait. I haven't
come down to thatvyet. Now, will you jugt tell us again what
‘story he told you he would tell this night after he had
finisghed teiephoning t§ Mr. Richter? A That we had}been--
first he said.to say that he had met me it the Atlantic Avenue
station, and ilat ve Sad ol el e WY Yofkltogether,_and'
that T was to meet this girl and was to introduce him to her,
that we were to go to the Rialto Theatre, and that éfter we had

come out from the Rialto, that we had left early, we had

walked along Broadway over as far as Sixth Avenue, and that
wé had left the girl there somewhere, and that we had wllkad
up towards 47th Street; that he had some money in his pocket,
and he was going tb buy a pair of shoes at sope store, and whon'f
we got up there that I was to say that Mr, Richter had been |
coming along with three men, and one of them had a cap on and
twé had slouch hats, and that Mr. Richter had grabbed hold of
him and asked him to join thelparty and be a goodvaport and
come and have some drinks with him, but we did, as a matter of

fact, take him in the drug stoee, but he said to say we had




12 , | 68

taken him im the drug store and got him something to drink,
and got in the L. and rode one or two stations, lhd we had
come down and had taken a machine that was papsing along the
street and brought him up to his house, and that when swe got
up there Mr., Richter fumbled around for his money down stairs,
‘and that Walter had paid the bill, and that he was going up
to the house to get the money.

Q- Let us not have any ﬁisunﬂor;tanding about it, HD
told you all this immediately after he had telephoned to Mr.
Richter on that sunday night? A No, sir, he didn't tell me
all this at all, then, '

Q That wag my question. I want you to tell me just
what he told yow on this particular Sunday night after he had
finished talking“to Mr. Richter? A I understand now. I
misundera tood you at firgt.

Q Tell us what he did tell you on tha t Sunday night?

A He s;:id he would tell some story like this: That we had
been out with this girl, that we had gone to the Theatre and
had left her at 42nd Street, and were walking up Sixth Avenue,
and he was goingto buy some shoes, and thla} man had come up to
us and asked us to go home with him. v

0 Is that as far as the story went on this sunday
night? A  He said if Mr. Richter aade any tresble. S e
he would make thigs charge against him of having. gotten doiu

on him.

Q Is that all that he said Sunday night’
s ?
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A And that he would produce the marks, he said, that Mr,
Richter had made om him,
Q He sdid that Sunday night? A  Yeg, sir, to the
best of my knowledge.
) Now, you didn't see Walter during the seventeen daj.
that youwere 1h the city prison, did you? A VNo, sir,
Q And you didn't gee him until after he had been arro---
ted in November, later? A I didn't gee him at all.
| Q Well, you saw him in the city prison after he had
been arrested? A Just that once, one visit,
Q Yoﬁx-ecall, don't you, that Walter was arrested
about November 23rd? A I don't remember the date.
MR. DONOHUE: Which arrest?
MR, EMBREE: I am gpeaking about the arrest on
this perjury éhafge.
Q About November23rd he wa§ arrested? A About that.
I don5t remember, »
Q What? A I don't remember the date, but it must
have been aroundvthen. |
Q Ard how soon after that was it thnt.you saw Walter
in the city prison? A Since he has been arrested again? I
haven't seen him.
Q Welk, didn't you go down and see him sbout yow coat?
A No, sir, not the second time,
Q You didn't gee him? A No, sir.

THE COURT: That was befowe the trial for larceny.
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MR. EMBREE: Yea, that is my impression.
Q How goon after his first arrest did you s ee him?
A  About a weekafter, I believe,
Q About a week after his first arrest? A = Yeg, gir.
I went in under the name of Ralph Severance, 1 believe, at his
brother's insgtructions. = He told me they wouldn't let me
ine-

Q Never mind, I didn't agk yoﬁ that. Now, when you
went to see him where did you vigit him, I mean in the City
prison? A  Where the vigitors go in.

Q Whet fleer ta that? A T Nellave it wes Bek 17,
some thing like that.

0  Up-stainrs? A It was one of the tiers, anyway.

Q On one of the tiers? A Yes, sir.

Q And visitors there-- between the vigitor and the
man who is locked up there are tw0’scieen., are tthere not?

A Yes, sir,

Q Eighteen inches or two feet apart? A No, sir, not
aQ much as that. |

Q Tell us how far apart they are? A About thisg far
apart (indicating).

Q About that far apart? A Yes , sir,

Q And you have to talk through those two .crooﬁ.?

A Yes , sir, |
Q Md you talked to Walter then? A Yes, sir,

Q And you pay it was then that he told you the kind of
: .
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n otéry he wag going to tell and what he wantéd you to tell?‘
A fbl, sir,
Q Now, I want you tomtell these gentlemen in great

- detail everything that Walter told you ? A  That dayé

Q That day? A He told me that-- this was the gtory
that he had told his lawyer: That we had -~ that I had -~that
I was goingto bring this girl up~town to introduce him; that I
had met him in the subway at Atlantic Avenue, and that we had
met the girl; that we had gone to the Rialto, and that we had
left there early and that we had walked along 42nd Street as
far as Sixth avenue and had}left the girl there; that she had

taken some car there; and that we had walked to 47th Street,

up around Sixth Avenue, and ihnt we had met Mr, Richter ooming
along towards us with three other fellows, and Mr, Richter

had grabbed hold of Walter's arm and had said, "Hello there,
Kid", or something, "Join us, join the gang and have a drink",
sl b Tt he had refused, but that we had finslly gome with
themy, and that we had taken him into a drug store or something,
into a diug store to get him aomething to drink to sober him
up, and that when we ceme out the three men were gone, and
that we had taken him up in the Elevated, that we had ridden
a couple of atations, and that Mr. Richter had got sick, and
that we had gone down, and that we had taken a taxicab that
was passing by, and that while we were in the cab that Mr.
Richter had attempted to go down on him, had pushed his head

down in his lap and tiiéd to open his trousers, and he said




for me to tell the same thing, that he had tried to open my
own also, and that we were pushing Rim from side to side,

and that he kept repeating "Jimmy McGrue" all the time, and

that we had got out at 107th Street, and that Mr. Richter

had no money, and he paid the bill, and we had gone up stairs,
and Mre« Richter agked us to have something to driﬁk, aﬁd that
he had reflused after we had one drink -- after we had the
drink we had refused the fegt, and that Mre Richter had made

attempts to go down on him once or twice ihile_ha was om the

davenport, and he said to say that Mr. Richter didn't like me
becaugse I wasntt foéling around him as much as he was.

Q Speak up louder? A  That after he asked me to
drink that he.put me out, and that I was to,aby that I hadn't
seen ahy rings while I was up there at all, that I had never
seen them, and also I was to say that Mr, Richter had gét down
on him in the taxicab, and he also told me thaﬁ'ﬂrolnichtef
had got down on him while he was up in the house. That is
about all I can remember. |

Q About how long were you up there? A About three

quarters of an hour, I believe,

- Q In the city prison? A Oh, no.

Q I mean in the city prison? A How long ui. I in
the city prison?

Q  Yes, while you were talking to Walter? A  About

half an hour,

Q You were there about half an hour? A Yes, sir,
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Q He told you om this occasion then, did he, im the
city prison, that this was the story that he had talked over

with his lawyer? A Yeg, sir,

Q It is just the same story he told you that Sunday

night, ien't it? A Yes, sir, practically. _

0 I understood you io say that you had seen the rings
in Severance's poseeasion? A I did see the rings.

Q You say that now, do you? A Yes, sir, |

Q How? A I saw them the day after im the hotel, yes,
sir, . |

was

Q You say thathat the hotel where you had a room?
A At the hotel York, yes, sir,

Q Where you had a roem? A Yes, sir,

Q How much money did you have in your pooket'thﬁt day?
A I think I had about fifty cents, if I remember right.

g.’ Fifty centg? A I had some change anyway;vI don't
know what it was.

Q Md do you know how much money Walter had?
A He had about five dollars, I believe., I believe he nad &
five dollar bill. |

Q Do you think he had fhat much money? A Yesg, sir.

Q Did you ever tell anybody that you had about tdn
cents that day, and, so far as you knew, Walter didn't have

any money, either? A No, sir, not to my knowledge. He

paid the taxi bill out of his five dollars, paid a three dollar
taxi bill, '
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Q I am talking sbout the day you say you saw the
rings. Did you see the rings in Walter's possession before

he paid the taxi bill? A You mean the day I saw the rings

in the hotsl York?

Q The day you say you saw them, yes, sir? A I had no
money them. I think I had some change in my pocket, and I
don't think Walter had anything.

@ How much do you say you had in your pookst that day?
A I dbm‘t know exactly; I had some change; not much.
Q And you think Walter didn't have any money?
A I don't think he did, no, sir,.

Q Did you or Walter, either of you,'say anything about

realizing any money on these rings, pawning them, or anything
of that sort? A He said he thought--vfirnt he said he thought
he would pawn them, |

Q He paid that? A He said he thought he would.

Q Did you ever tell anybody that Walter said he thought' 1
he would pawn the rings before just now? A I don't believe 1
80, no, sir,

Q@ Think about that pretty oaretﬁlly. You doh't think
you ever did? A No, sir, I don't think I did.

Q Did Walter let you look jt those rings there im the
hotel where you had’the‘rnom? A Yes, air, I saw them,

Q You had them in your hand? A Yes, sir,

Q Well, now, how long did y@u have them in your hands?

A Tor a little while, I had them on for a few minutes, and
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gave them Back to him, ‘

Q Well, about how long do you think you had them
all together? A I don't know. About -~ a coﬁple of
‘minutes, I had them on while I was in the room, and I gave
them back to him. ' |

Q - Th_ia was in your rbam in the HOtel York, was 1t?

A Yes; sir, | » |

Q  About what hour was it? A It was im the after-
noen that he came up; it was about half past four, I believe,
or around five o'clock, that he came to the roam thare;

Q - Half past four or five o'Clock? A. Yes, sir, if I
remember right,

Q  And what day of the week? A I believe it was a
sunday. : : &

. Q I understood you to tell these genb]_.emon a while ago
that you occaxionally took 5 room in New York when you were
detained here late? A Yes, sir.

Q If you are 1iviﬁg with your fathex_' and mo»ther in
Broeklyn, why did you get a roam here in the middle of the
afternoon in the hotel York? A The room was there from the
previous day. The time was not up on that. I think the
" time was up that evening,

Q You didn't go home? A Not that day, no, sir, The
time wu_’ not up on the room.

Q You stayed in this hotel room during the day?

A Yeg, spir, durimg the day
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Q You didn't have an appointment to meet 'alt’or that
sunday afternoon, did youé A An appointment to uieot him?
Q Yes? A  No, sir,
Q He had not told you that he was going to come down
to your roem to see you that arternobn, had he? A No, sir.
Q He just happened in? A He just came in, yes, sir.
Q How much did you pay for your roem im the Biltmore?
A I didn't pay for the room. g
Q Oh, Isee. You were there with some one else?
A Yes, sir, I was alone in the roam, but the room was
paid for by some one else.
Q Can you give us the name of the gentleman who paid
for it? A Yes, sir; his name is Mr, W. R. Morris.
Q W. R. Morris? A Yes, sir.
Qy DO you happen to know how much Mr. Morris paigl for
that room in the Biltmore?
MR. PONOHUE: Oh, I object to that, if your ﬁomr '
plel‘ae.
A THE.COURT: How is that material?
MR. EMBREE:  Well, I think it will affect this
man's character.
THE COURT: I don't gee how the price of the room
would affect hig character.
Q0  Didn't you have this room in the Biltmore paid for
by this man in order that you might have immoral relations

with this man? A No, sir
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Q Then, will you tell these gentlemen here why you did
have a room in the Biltmore paid for byrMr. Morris?
A Well, I told you that several times I had been detained
in New York late, and I wanted to‘get down to busimess early
iri the morning. I had been gettiﬁg in late. I knew this
gentlemaﬁ, Mr, Morris. He comes from Cleveland, and he was
stopping at the Biltmore at the time., I wouldn't have a roam
at the Biltmore. I would take a room somewhere elgé. And
he sug_gestéd my taking a roani there, because he was stopping.
there. Mr, Morris was on the sewenth or eighth floor, I
believe, and he had a single room. Otherwio§ I fould have
-~ shared his room.

‘ Q How did you happen to icnow Mr. Morris ﬁo I_ell?

A I was introduced to him by a friend of mine.

Q Just a casual acquaintance? A I have known him
for quite some time, _ |

Q Never worked for him, or anythilng like that.?
A No, sir,

Q Now, when you arrived at Mr, Ricﬁter'a house, you say
a piece was played on the Vietrola? A i‘a, sir. |

Q And you played the piano? ‘A Yes, sir.

0,’ And did you see a woman who was said to be MY,
Richter's sister? A ~ Yes, sir.

Q che wes there? A Yes, sir,

Q Did you learn her name? A No, sir,

0 Didn't learn it? g didn t know her name, no.
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Q Did you see a younger woman there also? A No sir.
0 Just saw this lady who is sald to be the sister?

A Y‘ﬂ, .iro

Q@ And then you afterwards left? A  Yes, sir.

Q Ahead of Walter? A Yes, sir.

Q  That part of it is true, i1s it? A Yes, sir.

Q  You have not been indicted for swearing falsely om
the other trial, lave you? A ' Not to my knowledge, no, sir.

Q You understand, do you, that what you are doing now,
teatifying here, is what is called turning state's evidence,
testifying againgst the man that is chargeé with the game crime
you are? A - Yes, sir,

0 When you appeared before the grand jury, I presume
you told the gsame story there that you finally told to Mr,
Donohuve , didn't youé A Yes, sir.

Q Do you remember how soon after you had told the gstory
to Mr, Donohue you went before the grand jury? A I believe
it was about ten or eleven days arterj I don't remember; I
know it was some time after; it was more than a week.

Q Youwere still im the city prison at the time?

A Yes, sir,

Q So that you came from the city prison to the grand Jﬁry{
to give your testimony? A Yeg, sir. :
0 Md after you had teatiriéd before the grand jury do
you recall how long it was before you were releagsed on bail?

& I believe it was two or thepee days.
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Q Yes. A Somethihg like that.

Q And sx you understeand it you are still on bail om that
charge? A Yes, sir,

» MR. EMBREE: That is all.
R® DIRECT EXAMINATION BY MR. DONOHUE :
Q You are out on bail now, are you not? A Yeg,sir.
Q How long daia you work for the broker's firm?
A Moré‘fhan three years.
0 Three yearg? A A little over three years.

@ Up to when? A Up until the day that I was arres-

ted.

0, And what is the name of that firm? A Baker Caruthers

‘ & Pell.

Q And what was your occupation there?‘ A An order clsrkrﬁ
‘ Q@ And what did you do before you went there? A I

worked for Boothby Paldwin and Hardy, lawyers.

Q Is this the lady you speak of as Mr. Richter's
sister (indicating Mrs. Schoenmeman)? A Yes , sir.

MR. DONOHUE: That is all.

EDWARD R. R-;-;-;-;-é-i: called as a witness on
behalf of the people, being first duly sworn, testified ®s
followg:~
DIRECT EXAMIN AT ION BY MR, DONOHUE;

Q Where do you live? A 472 Central Park 'oaﬁ.

Q Mr, Richter, what ig your business? A Travelling

salegman. L.
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Q Traveling salesmin? A Yeg , sir. .
Q For whom? A TFor Devlim, Gardner & Company, 15
West 34th Street. '
Q How long have you been employed by that firm?
A Over gix years.
Q And who were you employed by before that?

A A firm by the name of K. L. Carey & Company.

Q How long were you employed by them? A Eight years.

Q Do you remember the night of September 15th, 19177

A Yes, sir.

Q Do.you rémember going into the Knickerbocker Hotel?
A Yes, sir. |

Q Will you tell us what happened to yow in the Knicker=
bocker Hotel, what you did, and the events tﬁat happened after
that? A I was going down to a Turkigh bath, sbout a
quarter of eight, and I went into the Kniékerbocker Hotel'for
a drink; I had @ cold, and I was going over to the Turkish
bath, and I met whiie I was there two gentlemen in the Knicker-
bocker hotel, and they finglly got ihto conversation with me,
and they asked me if I would have another drink. I said, "No,
gentlemen; I have an appointment; I am going on‘ﬁy way". Well,
one of the fellows came over to me, and he insigted upon my
having a drink. There were three of them, in fact, One
man was a little bit under the weather, and this fellow saysp,
"Well, now, you better joim us and h,ve a drink, otherwise

this fellow will be offended”, g0 I took another drink with

) 3

i
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him, end I finally had them take a drink with me, which was
the third drink, and after that I don't remember anything

until I was rolling along in this taxicab, going up home.

Q You had three drinks in the Knickerbocker Hotel
that night? A That is all I remember.
Q And what were they? A Seotch highballs.
+Q And had you had any drinks before you went to the
Knickerbocker Hotel that day? A VNo, sir, I just came down
from a hearty dinmer.
Q That is all you had to drink that day? A Abso-?
lutely.
Q While you were drinkipg, did you see any one of
those men you were talking to do anything? _
MR. EMBREE: Well, I’obJect to this. I don't see
‘ how this has any bearing on my client's case.
TH® COTRT: These men, are they supposed to be the
defendants and Carroll?
MR. EMBREE: I don't understand so.
MR. DONOHUE: No, sir, I do not. At least, we
don't know them.as such at this time,
THE COURT: What is this addressed to? /s to

whether they took any property from him?

(Mr, Donohue and Mr, Embree confer with the Court)
Q (Queg tion read by the gtenographer as follows: "While
you were drinking, did yousee any one of thogse men you were

talking to do awthing?')?
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